

光电系统与工程

基于PLC和无线传感器网络的光电监测系统构建

胡大军^{1,2};吴晗平^{1,2};张焱²

1. 武汉工程大学光电子系统技术研究所, 湖北武汉430205;
2. 武汉工程大学理学院, 湖北武汉430205

摘要:

为了克服传统监测系统的不足, 构建一种基于PLC和无线传感器网络的光电监测系统。在分析光电监测系统的构成及工作原理的基础上, 探讨了基于遥测技术的无线光电传感器网络实现方式, 研究了ABB PLC软硬件实现及FameView的开发的可行性。采用ABB公司生产的AC500 PLC作为主要控制器件, 通过Modbus协议按地址依次轮询无线传感器节点来采集数据, 对其进行相应处理, 并将最终结果传递给上位机。上位机将获得的数据通过FameView组态软件生成监控画面, 实时监测现场的运行情况。监测灵活、高效, 数据采集效率较高, 具备良好的扩展性。这种新型光电监测系统在企业生产、战场环境等许多军民领域具有重要作用。

关键词: ABB PLC Modbus协议 光电监测 FameView软件 无线传感器网络

Electro-optical monitoring system based on PLC and wireless sensor networks

HU Da-jun^{1,2};WU Han-ping^{1,2};ZHANG Yan²

1. Institute of Optoelectronic System Technology, Wuhan Institute of Technology, Wuhan 430205, China; 2. School of Science, Wuhan Institute of Technology, Wuhan 430205, China

Abstract:

An electro-optical monitoring system based on PLC and wireless sensor networks was built to overcome the deficiencies of traditional monitoring system. We analyzed the components of the optical monitoring system and its working principle, discussed the implementation of optical wireless sensor-networks based on remote sensing technology and investigated the feasibility of the software and hardware implementation of the ABB PLC as well as the development risk of Fame View software. This paper takes AC500 PLC produced by the ABB Company as the main control device, polling the wireless sensor nodes by the order address through the Modbus protocol to collect the data and dealing with the data accordingly, and the final result is passed to the host computer. The received data is used to generate monitor screen by FameView configuration software for real-time detection and monitoring of the operation site. The Monitoring is flexible and effective, and data collection is more efficient, and the system can be upgraded easily. The new optical monitoring system can find its application in production, the battlefield environment, and many other military and civilian fields.

Keywords: ABB PLC Modbus protocol optical monitoring FameView software wireless sensor networks

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 胡大军(1985-),男, 湖北云梦人, 硕士研究生,主要从事光电控制与检测技术的研究工作。

作者简介:

作者Email: hudajun511@163.com

参考文献:

[1] 朱伟, 韩服善. 光电传感器在自动化生产线上的应用 [J]. 电子工程师, 2004, 30(8): 72-73.
ZHU Wei, HAN Fu-shan. The application of photoelectric sensor in the automated production line [J]. Electronic Engineer, 2004, 30(8): 72-73. (in Chinese with an English abstract)
[2] 张胜波, 马小军, 詹俊. 基于nRF401的无线多点数据采集系统 [J]. 微计算机信息, 2007, 23(6): 96-97.
ZHANG Sheng-bo, MA Xiao-jun, ZHAN Jun. System of wireless mulit-node data acquisition based on nRF401 [J]. Microcomputer Information, 2007, 23(6): 96-97. (in Chinese with an English abstract)
[3] 安宏伟, 安杰, 鲍华亮. ABB PLC在石灰窑监控系统中的应用 [J]. 自动化及应用, 2008, 27(1): 129-132.

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1714KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ ABB PLC
- ▶ Modbus协议
- ▶ 光电监测
- ▶ FameView软件
- ▶ 无线传感器网络

本文作者相关文章

- ▶ 胡大军
- ▶ 吴晗平
- ▶ 张焱

PubMed

- ▶ Article by Hu, D. J.
- ▶ Article by Wu, H. P.
- ▶ Article by Zhang, Y.

AN Hong-wei, AN Jie, BAO Hua-liang. The application of ABB PLC in the process monitoring and control for limekiln production [J]. Techniques of Automation & Applications, 2008, 27(1): 129-132. (in Chinese with an English abstract)

[4] 许文辉, 周宇航. 利用Modbus协议实现无线通讯 [J]. 微计算机信息, 2004, 20(8): 23-24.

XU Wen-hui, ZHOU Yu-hang. Modbus protocol apply on remote radio communication [J]. Microcomputer Information, 2004, 20(8): 23-24. (in Chinese with an English abstract)

[5] 苏堪华, 周广陈. 组建钻井井场无线传感器网络的有关问题分析 [J]. 石油机械, 2006, 34(4): 59-62.

SU Kan-hua, ZHOU Guang-chen. Analysis related to the issues of the build of wireless sensor networks in the well drilling site [J]. Petroleum Machinery, 2006, 34(4): 59-62. (in Chinese with an English abstract)

[6] 吴森, 陈勇, 曹正策. 基于FameView组态软件和PLC的车载数据采集系统 [J]. 工业控制计算机, 2006, 19(2): 70-71.

WU Sen, CHEN Yong, CAO Zheng-ce. Development of on-board data collection system based on FameView and PLC [J]. Industrial Control Computer, 2006, 19(2): 70-71. (in Chinese with an English abstract)

本刊中的类似文章

Copyright by 应用光学